

ABSTRACT

<b>Titolo:</b>	<b>LA FISCALITÀ NELL'ECONOMIA EUROPEA. Secc. XIII-XVIII. - FISCAL SYSTEMS IN THE EUROPEAN ECONOMY from the 13th to the 18th Centuries. Prato, 22-27 Aprile 2007</b>
<b>Responsabilità:</b>	a cura di Simonetta Cavaciocchi
<b>Editore:</b>	Firenze university press

<b>Titolo parte:</b>	<i>Old and New Forms of Taxation in the Crown of Aragon (13-14<sup>th</sup> Centuries)</i>
<b>Autore parte:</b>	MANUEL SÁNCHEZ, ANTONI FURIÓ, J. ÀNGEL SESMA MUÑOZ
<b>DOI:</b>	

<b>ABSTRACT:</b>	<p>This contribution analyses the process of constructing the new State taxation system in the Crown of Aragon developed between the middle of the 13<sup>th</sup> century and the central years of the following one. In this period, as well as a great expansion of the territory of the Crown (formed by Aragon, Catalonia, Valencia, Balears and later Sicily and Sardinia) in the Iberian Peninsula and the Western Mediterranean, there also took place the transition from a feudal patrimonial monarchy to a territorial one, with an increasingly developed and consolidated administration. In this paper we examine the transition from the old forms of taxation, applied only to the direct vassals of the king, to the new ones, imposed to all inhabitants of the kingdom and justified by the general interest. The article explores the changes at three levels: the ordinary resources of the monarchy and the royal taxation, the local or urban taxation, and the establishment of a centralized taxation in the middle of the 14<sup>th</sup> century.</p> <p>-----</p> <p><i>Ce rapport analyse le procès de construction d'un nouveau système de fiscalité d'État dans la Couronne d'Aragon développé entre le milieu du XIII<sup>e</sup> siècle et les années centrales du siècle suivant. Dans ce période, en même temps que la grande expansion du territoire de la Couronne (formée par Aragon, Catalogne, Valencia, Baléares et plus tard Sicile et Sardaigne) dans la Péninsule Ibérique et la Méditerranée occidentale, s'est produite la transition d'une monarchie patrimoniale féodale à une monarchie territoriale, avec une administration de plus en plus développée et consolidée. Dans cette contribution nous examinons le passage des anciennes formes de fiscalité, appliquées seulement aux vassaux directs du roi, à celles nouvelles, imposées à tous les habitants du royaume et justifiées par l'intérêt général. L'article explore les changes à trois niveaux : les ressources ordinaires de la monarchie et la fiscalité royale, la fiscalité locale ou urbaine, et la formation d'une fiscalité d'État au milieu du XIV<sup>e</sup> siècle, gérée par les états généraux (Cortes).</i></p>
------------------	---